

СОДЕРЖАНИЕ

ПРЕДИСЛОВИЕ	11
--------------------------	----

I. НАУЧНЫЕ СТАТЬИ

<i>Сидоренко Л. В.</i> Проблема постоянной армии и Славная революция в Англии 1688–1689 гг.	15
<i>Возгрин В. Е.</i> Немецкие колонисты и крымские татары в национальной политике Российской империи (XVIII–конец XIX в.) /часть II.	29
<i>Гончарова Т. Н.</i> Жан-Жак Руссо и женщины: парадоксальные отношения	54
<i>Соколов О. В.</i> Русско-французские отношения накануне войны 1805 г.	67
<i>Петрова А. А.</i> Военные кампании 1810–1826 гг. в Испанской Америке: Перуанский поход Хосе де Сан-Мартина	85
<i>Евдокимова Н. П.</i> Просветы и тупики во франко-германских отношениях середины 1920-х годов: Туари. 17 сентября 1926 года ..	106
<i>Пленков О. Ю.</i> Консервативные немецкие политические представления и гитлеровское планирование войны на Востоке. ...	124

II. НАУЧНЫЕ СООБЩЕНИЯ

<i>Филимонов А. Е.</i> Генерал Конфедерации Томас Джексон и битва на Бивердем-Крик (битва у Меканиксвилля) 26 июля 1862 года: собственный просчет или влияние обстоятельств?	136
--	-----

<i>Сапронов И. М.</i> Значение Первой мировой войны для развития нефтяной индустрии Великобритании и США	144
<i>Яковлева М. Г.</i> Проблемы воспитания детей русских эмигрантов во Франции (1918–1939 гг.)	153
<i>Чепик В. Н.</i> Интеграционная политика Великобритании в Западной Европе и проблема реорганизации НАТО в начале 1960-х годов	159

III. ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ И ИСТОРИОГРАФИЯ

<i>Барышников В. Н., Даудов А. Х.</i> Изучение истории стран Северной Европы в Санкт-Петербурге (XVIII–XXI вв.)	172
<i>Талья А. Ю., Ушаков В. А.</i> Томас Джефферсон и американская тематика в освещении М. М. Ковалевского	191
<i>Голуб Н. Б.</i> Российско-американские отношения в оценках украинских исследователей (новейший этап)	209

IV. ИСТОРИЧЕСКАЯ АНТОЛОГИЯ

<i>Рок Б.</i> Путешествия поляков по Северо-Западу России в XVIII веке	214
--	-----

V. РЕЦЕНЗИИ

<i>Возгрин В. Е.</i> Рецензия на книгу: Tilman Plath. Zwischen Schonung und Menschenjagden. Die Arbeitseinsatzpolitik in den Baltischen Generalbezirken des Reichkommissariats Ostland 1941–1944. Essen: Klartext Verlag, 2012. – 502 s.	224
<i>Щеголев С. И.</i> Рецензия на работы проф. В. А. Ушакова: «Россия в трактовке иностранца: формирование представлений и стереотипов». Санкт-Петербург: Полтораки, 2010. – 160 с.; «Взаимовосприятие России и Запада (XVIII–первая половина XIX века)». Санкт-Петербург: Нестор, 2006 (в соавторстве с Т. В. Партаненко) – 156 с.; «Томас Джефферсон и американская демократия	

(восприятие в России)». Санкт-Петербург: Полторацк, 2012 (в соавторстве с А. Ю. Талья) – 244 с.	231
--	-----

VI. ХРОНИКА

Научные конференции, проведенные кафедрой истории Нового и новейшего времени (апрель – сентябрь 2013 г.)	239
Открытая лекция французского историка, преподавателя университета Париж VIII Сильвена Паттьё «Чернокожее население во Франции: новые исторические и историографические подходы»	245
Выступление на Историческом факультете последнего посла США в СССР Джека Мэтлока	249
<i>Ганзенко Д. С.</i> О деятельности СНО кафедры истории Нового и новейшего времени в 2012/2013 учебном году	258
<i>Яковлева М. Г.</i> Германия глазами университетских историков. Учебная поездка студентов и преподавателей кафедры истории Нового и новейшего времени в Германию летом 2013 года	262
РЕФЕРАТЫ НАУЧНЫХ СТАТЕЙ	267
ABSTRACTS OF SCIENTIFIC PAPERS	274
КРАТКИЕ СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ	280

C O N T E N T S

PREFACE	13
----------------------	----

I. SCIENTIFIC ARTICLES

<i>Sidorenko L. V.</i> Standing Army problem and the Glorious Revolution of 1688–1689	15
<i>Vozgrin V. E.</i> German colonists and Crimean Tatars in the national policy of the Russian Empire (18 th – late 19 th century) /Part I/	29
<i>Goncharova T. N.</i> Jean-Jacques Rousseau and women: the paradoxical relationship	54
<i>Sokolov O. V.</i> Russian-French relations on the eve of the war of 1805 . . .	67
<i>Petrova A. A.</i> Military campaigns 1810–1826 in Spanish America: Peruvian campaign of Jose de San Martin	85
<i>Evdokimova N. P.</i> Clear space and cul-de-sac's in the French-German relations in the middle of 1920-s years	106
<i>Plenkov O. Y.</i> German conservative political views and Hitler's war planning in the East	124

II. SCIENTIFIC REPORTS

<i>Filimonov A. E.</i> General of the Confederation Thomas Jackson and the Battle on Beaver Dam Creek (Battle of Mechanicsville) on July 26, 1862: own miscalculation or influence of circumstances? . . .	136
<i>Sapronov I. M.</i> Importance of World War I for development of the oil industry of Great Britain and USA	144
<i>Yakovleva M. G.</i> The problems of education of children of Russian immigrants in France (1918–1939)	153

<i>Chepik V. N.</i> Integration policy of the Great Britain in Western Europe and the problem of reorganization of NATO in the early 1960s.	159
---	-----

III. CRITICAL STUDY OF SOURCES AND HISTORIOGRAPHY

<i>Baryshnikov V. N., Daudov A. H.</i> Study of History of the Nordic countries in St.Petersburg (18 th –21 st centuries)	172
<i>Talya A. Y., Ushakov V. A.</i> Thomas Jefferson and American subjects in the interpretation of M. M. Kovalevsky	191
<i>Golub N. B.</i> Russian-American relations in the estimates of Ukrainian researchers (new stage)	209

IV. HISTORICAL ANTHOLOGY

<i>Rok B.</i> Travels of Poles on the north-west Russia in the 18 th century	214
---	-----

V. REVIEWS

<i>Vozgrin V. E.</i> Review on the book: Tilman Plat. Zwischen Schonung und Menschenjagden. Die Arbeitseinsatzpolitik in den Baltischen Generalbezirken des Reichkommissariats Ostland 1941–1944	224
<i>Schegolev S. I.</i> Review on the works by Professor V. A. Ushakov: Russia in the Interpretation of a Foreigner: Formation of Views and Stereotypes. St-Petersburg, 2010; Mutual Perception of Russia and of the West (18 th – the first half of the 19 th centuries). St-Petersburg, 2006 (in collaboration with T. V. Partanenko); Thomas Jefferson and American Democracy (perception in Russia). St-Petersburg, 2012 (in collaboration with A. Y. Talya)	231

VI. CHRONICLE

Conferences organized by the Chair of Modern and Contemporary history (April – September 2013)	239
--	-----

Open lecture by a French historian, lecturer in the University Paris VIII Sylvain Pattieu «Black population in France: new historical and historiographical approaches»	245
Speech at the History Faculty of the last U.S. ambassador to the USSR Jack Matlock	249
<i>Ganzenko D. S.</i> Activities of the Student’s Scientific Society «Novist» in 2012/2013 Academic Year	258
<i>Yakovleva M. G.</i> Germany through the eyes of university historians. Study tour of students and professors of the Chair of Modern and Contemporary history in Germany in the summer of 2013	262
ABSTRACTS OF SCIENTIFIC PAPERS	274
PERSONAL DATA OF AUTHORS	280